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朝陽科技大學
099學年度第1學期教學大綱
Course Schedule
	當期課號
	3212
	Course Number
	3212

	授課教師
	黃宏森
	instructor
	HUANG,HUNG SEN

	中文課名
	憲政與民主
	Course Name
	Constitutionalism and Democracy

	開課單位
	校訂必修(四進)
	Department
	

	修習別
	必修
	Required/Elective
	Required

	學分數
	2
	Credits
	2

	課程目標
	憲政是民主制度的基礎和保障，同時也是對民主政治的制衡，其根本的作用在於防止政府權力濫用，以維護公民普遍的生命、自由、財產等權利與規定公民應遵守之義務。本課程提供學生們認識到憲政主義與民主政治的理論架與實務驗，充實學生們在憲政主義下的基本人權與主權在民概念，進而提學生們的民主與法治的素養。
	Objectives
	Constitutionalism is the foundation and protection of democratic system, but is also the checks and balances for democracy. Its fundamental role is to prevent the abuse of government power in order to protect the lives of people, freedom, property rights and stipulate the obligation that people should comply with. This class provides students with the understanding of theory and practice for constitutionalism and democratic politics to enrich the concept of basic human right and sovereignty in people under constitutional government principle for further prompting students’ quality of democracy and the rule of law

	教材
	六、參考書目

1.
謝政道，中華民國修憲史(2001)，揚智文化。

2.
柏陽，二十世紀台灣民主大事寫真(2005)，人權教育基金會、遠流。

3.
李震山，人性尊嚴與人權保障(2001)，元照。

4.
廖顯謨，憲法教學參考教材(2007)。

5.
李惠宗，憲法要義，2002，元照。


	Teaching Materials
	Bibliography 

(1)謝政道，中華民國修憲史(2001)，揚智文化。

(2)柏陽，二十世紀台灣民主大事寫真(2005)，人權教育基金會、遠流。

(3)李震山，人性尊嚴與人權保障(2001)，元照。

(4)廖顯謨，憲法教學參考教材(2007)。

(5)李惠宗，憲法要義(2002)，元照。



	成績評量方式
	五、成績計算

(一)
上課出席  30％

(二)
參與討論  20％

(三)
期中考    25％

(四)
期末考    25％


	Grading
	Class Score

    Students’ class score will be evaluated as follow: 

(1)Attendance   30% 

(2)Participation and discussion   20% 

(3)Mi-term exam    25% 

(4)Final term exam   25% 



	教師網頁
	

	教學內容
	一、授課目標

在現代民主社會中，憲政與民主是公民社會應具備的基本素養，憲政的實施不僅攸關國家權力的運作、人性尊嚴的尊重、基本人權的保障與權利的保護，甚至影響法治社會的建立與國家在國際上的地位與發展。是以，現代的公民必須憲政、民主的基本意涵、憲政如何運作、在憲政體制下如何推行法治、尊重人性尊嚴與保障基本人權。因此，本課程的教學目標如次：

(一)提供學生認識憲政主義與民主政治的理論與實務

(二)充實學生基本人權與主權在民的概念

(三)提升學生的民主與法治素養

(四)讓學生瞭解我國憲政發展歷程

(五)具備權利救濟保障的基本知識

(六)奠定學生未來應國家考試的基礎。

二、授課的內容

基於上述的授課目標，本課程結合憲政的理論與實務憲政的運作，著重從實務的角度介紹憲政與民主的相關議題。本課程授課內容分下列幾個單元：

(一)第一單元：相互認識與課程介紹(介紹如何準備國家考試)  2 小時

(二)第二單元：國家存立與權力的行使  4小時

(三)第三單元：西方憲政思潮與重要文獻  2小時

(四)第四單元：憲政與民主基本概念  2小時

(五)第五單元：人權保障與憲政體制  4小時

(六)第六單元：我國憲政法展歷程  6小時

(七)第七單元：民主憲政落實—法治行政  4小時

(八)第八單元：必備權利保護知識  6小時

(九)第九單元：台灣民主憲政反思  2小時

三、授課的安排與要求

本課程屬通識課程法政學門的基礎課程，本課程注重：(1)理論與實務並重

；(2)互動式教學與問答並行；(3)學生參與提問與討論。在授課的安排上，基本上首先由授課老師講授各該單元的基本概念，學生可以在上課過程中就相關的概念、問題與議題進行提問，老師也可以就相關問題向學生提問，從老師與學生提問、意見的交換與討論的過程中培養學生獨立思考的能力。因此，學生除了必須出席上課之外，也必須參與課堂上的討論。

四、授課進度與內容

第一週：1.互相認識、說明課程的內容與上課要求。

        2.介紹參加國家考試準備策略與應考技巧

第二週：國家存立與權力運作(1)

第三週：國家存立與權力運作(2)

第四週：西方憲政思潮與重要文獻

第五週：憲政與民主基本概念

第六週：人權保障與憲政體制(1)

第七週：人權保障與憲政體制(2)

第八週：我國憲政發展歷程(1)—清末、日據

第九週：期中考

第十週：我國憲政發展歷程(2)—制憲及戒嚴時期

第十一週：我國憲政發展歷程(3)—解嚴後之發展

第十二週：民主憲政之落實—法治行政(1)

第十三週：民主憲政之落實—法治行政(2)

第十四週：必備權利救濟保護知識(1)—行政救濟概說、國家賠償、冤獄賠償

第十五週：必備權利救濟保護知識(2)—車輛拖吊、警察盤查臨檢、學生權益

第十六週：必備權利救濟保護知識(3)—交通違規、無理被解僱、多課稅、土地徵收損失補償

第十七週：台灣實施民主憲政的反思與面臨重要的議題

第十八週：期末考


	Syllabus
	Goals of the course

In the modern democratic society, constitutional government and democracy are the basic general capacities which every modern citizen should possess. The implementation of the constitutional government and democracy not merely concerns about protecting the human rights of individuals, it also influence the future development of the country. The goals of this course are : 

(1) To introduce the basic theories and practice about constitutional government and democracy. 

(2) To teach students understanding the concepts of civil sovereignty and human rights.

(3) To up-grade students’ democracy and law capacities. 

(4) Let students understand the processes of constitutional development in our country 

(5) Let students have the basic knowledge to protect their civil rights when civil rights are infringed by government.

(6) Enable students’ abilities to participate civil servant test.

Contents of course 

Based on above-mentioned goals, the contents of the course are：

 (1) Unit 1: prepare unit—to know each other, illustrate the contents of the course and introduce the strategic preparing methods for attending the civil servants examinations. 2 hours

 (2) Unit 2: Introduce the concept of country and the essence of power enforcement. 4 hours 

(3) Unit 3: introduce western constitutionalism and important constitutional documents.  2 hours 

(4) Unit 4: Basic concepts of constitutional government and democracy.

 2 hours 

(5) Unit 5: Human Rights protects and constitutional government systems.   4 hours 

(6) Unit 6: The constitution development processes in our country   6 hours 

(7) Unit 7: introduce the meanings and the basic requirements of governing by law.  4 hours 

(8) Unit 8: Teach students have the basic knowledge to protect themselves from government infringement.  6 hours 

(9) Unit 9: conclusion—the important issues that Taiwan government face in Taiwan constitutional processes.  2 hours 

Requirements of the course 

All students have to attend the class, participate in class discussions, and have Mi-term and final term exams. 




尊重智慧財產權，請勿非法影印。

